
Gimnazija v Celju. 
(Govor poslanca Mih. Vošnjaka v drž. zboru dne fi. aprila 18iM.) 

(Konec.) 
Če bode pa visoka učna uprava spoznala to po

trebo, kakor jaz pričakujem, tedaj bi jo nekaj prosil, da 
se pri izbiranju prostora za novo gimnazijsko poslopje 
ozira na celjske krajevne razmere. Kakor se govori, se 
od neke strani kot stavbišče za novo gimnazijo pripo
roča neki prostor, ki po mojem mnenju ni pripraven 
za tako zgradbo in sicer zaradi tega ne, ker je blizu 
kolodvora, kateri napravlja pri izvrševanju železniške 
službe mnogo šuma in ropota, in bode šum še večji, 
ko se napravi še zveza iz Zeltvvega v Celje. Ne glede 
na dim, katerega pouzroča škalski premog, še kolodvor
ski šum ni pravo svojstvo za stavbišče za dotično po
slopje. Visoka učna uprava naj le nepristransko postopa 
pri izbiranju stavbišča za novo gimnazijo. Po mojem 
mnenju je sedaj v Celju še dovolj stavbišč v popolnoma 
mirnih delih mesta, ki imajo zdravo lego in oni mir, 
katerega vsaka šola brezpogojno potrebuje v bližini. Če 
se bode zidalo novo gimnazijsko poslopje, je naravno, 
da se bode tudi moralo gledati, da se napravijo prostori 
za paralelke. Toliko o zidanju novega gimnazijskega po
slopja v Celju, pri čemer bi pa še jeden pot nujno na
prosil učno upravo, da v letni proračun postavi primerno 
svoto, da bode takoj mogoče začeti zidati poslopje. 

Še neko drugo vprašanje je, gospoda moja, ki se tiče 
celjske gimnazije in ki je po mojih mislih največ krivo, 
da se ne pomanjšajo nasprotja ne le na gimnaziji, tem
več tudi v onih krogih prebivalstva, ki so pri tem ude
leženi — to so imenovanja profesorjev. Da,zakaj pa ne 
skrbi učna uprava za to, da bi se v olajšavo poduka 
nastavile učne moči, ki bi bile zmožne obeh deželnih 
jezikov, ko je večina učencev slovenska, kakor sem po
prej s številkami dokazal? Le poglejte današnje profesorje 
v Celju. Samo veroučitelj in dva druga profesorja znata 



slovenski izmed velikega števila profesorjev na prepolni 
veliki gimnaziji. Temu pa ni krivo to, da bi bilo sploh 
premalo slovenskih učnih močij. To ni res; le te učne 
močij naj se ne puščajo na Češkem, Moravskem, v Gali
ciji, v Gorenji in Dolenji Austriji in v vseh nemških 
krajih. Pokličejo naj se domu, pa bode učni vspeh vse 
drug, kakor je pa sedaj. Ne rečem, da morda nemški 
profesorji iz osebne mržnje s slovenski učenci niso lako 
prijazni, kakor to pričakuje mladinsko srce in kakor je 
treba, da so vzbuja veselje do učenja, temveč naravno 
ne more biti uspeh tako ugoden, ako profesor ne zna 
otrokovega materinega jezika, kakor bi bil v nasprotnem 
slučaju. Jaz bi visoko učno upravo nujno prosil, da se 
na to okoliščino blagovoljno ozira pri prvem imeno
vanju. To je tembolj potrebno, ko se je pri bližajočem 
ali, kakor liberalci trdijo, že izvršenem imenovanju go
spoda celjskega profesorja Zavadlala okrajnim šolskim 
nadzornikom — ki je jeden onih dveh profesorjev, ki 
na popolno nemški gimnaziji znata slovenski — moralo 
ozirati pri njegovem namestniku na to, da se v Celje 
kličejo le učne moči, ki zadoščajo omenjenim zahtevam. 

Nekaj besed bi rad še izpregovoril o jednakoprav
nosti, kar jo je nam včeraj razlagal gospod Foregger. 
Ze poprej sem omenil, da ima naš narod pravico zase 
zahtevati narodno jednakopravnost, ker se od njega 
ravno toliko zahteva, kakor od nasprotne strani. Da smo 
mi tem zahtevam, posebno kar se tiče krvnega davka, 
točno zadostili, kaže preteklost. S krvavimi črkami je 
pisana zgodovina 47. pešpolka, in ta je spodnještajarski 
polk. Na bojiščih italijanskih v letih 1848 in 1849 se je 
ta polk tako hrabro držal, da je slavni Radecki pred 
pred njim se odkril in se zahvalil za hrabrost, katero 
so pokazali slovenski vojaki. Mi smo vedno kazali, da 
smo pripravljeni ne le s svojim denarnim, temveč tudi 
s krvnim davkom se potegniti za skupno državo. Do
kazali smo, da imamo razum za skupno blaginjo Av
strije in nikdo nam ne more očitati kakega nelojalnega 
dejanja. Pokazali smo, da smo bili vedno zvesti držav
ljani in smo še in smo v vsakem oziru izpolnjevali svoje 
državljanske dolžnosti Zato pa zahtevamo, da nam vlada 
d&, kar nam gre! Jeden uzrokov, da smo stopili v ko
alicijo je ta, da smo bili prepričani, da ima sedanja 
vlada načelnika, katerega prešinjajo čuvstva pravice. 
Želim, da se nam ne omogoči ostati v Hohenvvartovem 
klubu, to želim, da se naš narod ne moti v lojalnih 
čuvstvih, katerega danes povsem prešinjajo in ki se po
kažejo pri vseh priložnostih. S to željo sklepam. 


